
خوزستان به عنوان قطب فرهنگی و هنری کشور 
نیازمند توجه ویژه است

گروهشهرستانها-پژمانکریمی: استاندار خوزستان، در دیدار با مهدی 
محمدی، معاون امور حقوقی و مجلس وزارت ارشــاد، با اشاره به ظرفیت های 
غنی فرهنگی و هنری استان، گفت: خوزستان به عنوان قطب فرهنگی و هنری 

کشور نیازمند توجه ویژه است.
به گزارش روابط عمومی استانداری خوزستان، مهدی محمدی، معاون امور 
حقوقی و مجلس وزارت ارشاد در حاشیه  معرفی حسین براتی، مدیرکل جدید 
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان  با سید محمدرضا موالی زاده، استاندار 
خوزستان دیدار و گفتگو کرد. در این دیدار، سید محمدرضا موالی زاده، استاندار 
خوزستان، با اشاره به تنوع فرهنگی و هنری استان، گفت: خوزستان با داشتن 
اقوام مختلف و فرهنگ های غنی، ظرفیت های بی نظیری در حوزه فرهنگ و هنر 
دارد که باید به درستی معرفی شود. استاندار خوزستان با بیان اینکه خوزستان 
سرزمین هنرمندان، نویســندگان و خبرنگاران است، افزود: در هر شهرستان 
استان، استعدادهای درخشان در زمینه های مختلف هنری مانند تئاتر، سینما، 
موســیقی و ادبیات وجود دارد که نیازمند حمایت و معرفی هستند.وی تاکید 
کرد: برگزاری جشنواره های فرهنگی و هنری می تواند به معرفی این استعدادها 
و تقویــت هویت فرهنگی اســتان کمک کند.موالــی زاده در ادامه به موضوع 
دیپلماسی فرهنگی اشاره کرد و گفت: با توجه به همسایگی خوزستان با کشور 
عراق، می توانیم هفته های فرهنگی را در استان های بصره و العماره برگزار کنیم.

وی همچنین از اســتقبال وزارت ارشــاد از برگزاری برنامه های مشــترک 
فرهنگی با کشورهای حوزه خلیج فارس خبر داد و افزود: این برنامه ها می تواند 
تاثیر مثبتی در منطقه داشته باشد.استاندار خوزستان با تاکید بر لزوم بازتعریف 
هویت فرهنگی خوزســتان، گفت: خوزســتان به عنوان دروازه ورود تشــیع، 
پایتخــت دفاع مقدس و گهواره تمدن، ظرفیت های بی نظیری دارد که باید به 
درستی معرفی شــود. وی افزود: این استان می تواند به عنوان قطب فرهنگی 
و هنری کشــور، نقش مهمی در توسعه فرهنگی ایران ایفا کند.وی تاکید کرد: 
باید از ظرفیت های موجود در اســتان برای تقویــت هویت فرهنگی و هنری 
کشور استفاده شود. موالی زاده گفت: امیدواریم با همکاری وزارت ارشاد و سایر 
دستگاه های مرتبط، گام های موثری در جهت معرفی ظرفیت های فرهنگی و 
هنری خوزســتان برداشته شود.مهدی محمدی، معاون پارلمانی وزارت ارشاد 
نیز در این نشســت با اشــاره به نقش بی بدیل مردم خوزستان در دوران دفاع 
مقدس و پس از آن، گفت: مردم خوزســتان در دوران جنگ تحمیلی و پس از 
آن سختی های بســیاری را متحمل شدند و ما وظیفه داریم به بهترین شکل 
ممکن از آنان حمایت کنیم. معاون پارلمانی وزارت ارشاد با اشاره به برنامه های 
این وزارتخانه در حوزه فرهنگ و هنر، اظهار داشــت: یکی از اقدامات مهمی که 
در این دوره دنبال می کنیم، شناسایی هنرمندان گمنام در حوزه های مختلف 
مانند نقاشــی، موسیقی، ســینما، تئاتر و بازیگری است. وی افزود: بسیاری از 
این افراد دارای استعدادهای فراوانی هستند اما هنوز شناسایی نشده اند و باید 
بــا حمایت های مادی و معنوی، آنــان را وارد عرصه های هنری کرد.محمدی 
همچنین به موضوع اقتصاد فرهنگ و صادرات محصولات فرهنگی اشاره کرد و 
افزود: اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان می تواند با همکاری سازمان 
فرهنگ و ارتباطات اســلامی، در زمینه صادرات محصولات فرهنگی به عراق 
و دیگر کشــورها نقش آفرینی کند.معاون پارلمانی وزارت ارشــاد با اشاره به 
ابلاغیه وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص برنامه های این وزارتخانه، گفت: 
در این ابلاغیه، مدیران کل فرهنگ و ارشــاد استان ها به عنوان مدیران ارشد 
فرهنگی معرفی شــده اند و باید هماهنگی لازم بین دستگاه های فرهنگی در 
استان ها ایجاد شود.محمدی تأکید کرد: مدیران کل ارشاد باید با ایجاد شورای 
هماهنگی، همــکاری بین ادارات مختلف فرهنگــی را تقویت کنند تا اهداف 
فرهنگی دولت به بهترین شکل محقق شــود.معاون پارلمانی وزارت ارشاد در 
پایان با اشاره بر لزوم پرهیز از سیاست زدگی در حوزه فرهنگ، گفت: ما وظیفه 
داریم به همه اصحاب فرهنگ فارغ از گرایش های سیاسی خدمت رسانی کنیم.

زنگ جشن احسان و نیوکاری در خوزستان
 نواخته شد

گروهشهرســتانها:استاندار خوزستان، در مراســم نواختن زنگ جشن 
احســان و نیکــوکاری با تاکید بر اهمیت کمک به همنوع، گفت: این ســنت 
حســنه ریشــه در فرهنگ دیرینه ایرانیان دارد و باید با مشارکت همه اقشار 
جامعه تقویت شــود. وی همچنین از تلاش های کمیته امداد در توانمندسازی 
خانواده ها تقدیر کرد و خواستار ادامه این حرکت ارزشمند شد.به گزارش روابط 
عمومی استانداری خوزستان، مراسم نواختن زنگ جشن احسان و نیکوکاری روز 

در دبیرستان شاهد فاطمیه اهواز برگزار شد.
در این مراسم، ســید محمدرضا موالی زاده، استاندار خوزستان، با اشاره به 
پیشــینه طولانی ســنت کمک به همنوع در فرهنگ ایرانی، گفت: این سنت 
حســنه از دوران دفاع مقدس تا امروز همواره در جامعه ما وجود داشته و باید 
ادامــه یابد. وی افزود: کمک به دیگران نه تنهــا به کاهش فقر و نابرابری های 
اقتصادی کمک می کنــد، بلکه روحیه همدلی و تعــاون را در جامعه تقویت 
می کند.استاندار خوزستان با تقدیر از تلاش های کمیته امداد در توانمندسازی 
خانواده ها، گفت: توانمندســازی هفت هزار خانوار در استان، گامی ارزشمند در 
جهــت جایگزینی اقتصاد اعانه ای با اقتصاد پایدار بــود.وی تاکید کرد: باید تا 
رسیدن به نقطه تعادل اقتصادی، فرهنگ کمک و یاری به دیگران را در جامعه 

تقویت کنیم.
موالی زاده در ادامه به همکاری مشــترک کمیته امداد و آموزش و پرورش 
اشــاره کرد و گفت: این حرکت ارزشــمند می تواند زمینه ســاز شــکوفایی 
استعدادهای درخشان در میان دانش آموزان باشــد. وی افزود: امیدواریم این 
نسل آینده ساز کشور را بسازد و در جهت پیشرفت ایران گام های موثری بردارد.

اســتاندار خوزستان با تاکید بر لزوم مشــارکت همه جانبه در جشن احسان و 
نیکــوکاری، گفت: هر کس به اندازه توان خود باید در این حرکت ارزشــمند 
مشــارکت کند.وی افزود: کمک های فردی، سازمانی و دستگاهی می تواند به 
تقویت روابط انســانی و کاهش مشکلات معیشــتی در جامعه کمک کند.وی 
تاکید کرد: امیدواریم با ادامه این ســنت حسنه، جامعه ای سرشار از همدلی و 
تعاون داشته باشیم.موالی زاده در پایان گفت: امیدواریم این حرکت ارزشمند در 
جامعه گســترش یابد و به کاهش مشکلات معیشتی و تقویت روحیه همدلی 

منجر شود.

پایدار سازی دکل های بحرانی انتقال برق 
در خوزستان

گروهشهرستانها:معاون بهره برداری شرکت برق منطقه ای خوزستان از 
پایدارسازی فونداسیون چهار دکل بحرانی این شرکت خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شرکت برق منطقه ای خوزستان، علی اصغر خدامراد 
منگری بیان کرد: چهار دکل از خطوط انتقال و فوق توزیع این شرکت به دلیل 
آب شستگی و فرســایش کوه، در معرض سقوط قرار گرفته و نیاز به بازسازی 
داشــت.وی افزود: برای جلوگیری از ســقوط دکل ها و قطعی برق مشترکین، 
عملیات پایدارســازی ایــن دکل ها در خطوط بیدبلنــد  - خلیج فارس، فرعی 
بهبهان  - امیدیه یک، امیدیه ۱  - مارون اصلی و خط اباذر  - دیلم، با احداث دیوار 

سنگی حفاظتی پلکانی و سکوسازی دکل انجام و پایدارسازی شدند.
معاون بهره برداری شــرکت برق منطقه ای خوزســتان تصریح کرد: ارزش 
سرمایه گذاری این اقدامات ۴۰ میلیارد ریال بوده و در قالب پروژه های اصلاح و 
بهینه سازی شبکه انجام گرفته است.به گفته منگری از جمله اقدامات مهم در 
فاصله پایان و شــروع پیک مصرف جدید که در شبکه برق خوزستان به دلیل 
گرمای زودرس زمان اندکی اســت، بهینه سازی و رفع اشکال از شبکه موجود 
بوده تا در کنــار پروژه های جدیدی که وارد مدار می شــوند، برق پایداری به 
مشترکین تحویل داده شود. شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت تامین 

و انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

خوزستان

سال آینده، سال سختی برای
 منابع طبیعی استان یزد خواهد بود

گروهشهرستانها-زهرابرادرانزاده: رضا باقری 
فهرجی، مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان یزد در 
جمع اصحاب رسانه استان مناسبت هفته منابع طبیعی با 
اشــاره به کاهش ۴۷ درصدی بارندگی های سال جاری در 
استان یزد، اظهار کرد: سال آینده، سال سختی برای منابع 
طبیعی اســتان خواهد بود لذا نیازمند اتخاذ تدابیر لازم و 
برنامه ریــزی برای جلوگیری از ایجاد ناترازی  در این حوزه 

از هم اکنون هستیم.
وی بر لزوم ایجاد احســاس وظیفه همگانی نسبت به 
حفــظ منابع طبیعی و آبخیزداری، افــزود: منابع طبیعی 
استان تحت تاثیر شدید تغییرات اقلیمی است و در این باره 
نیازمند مدیریت صحیح در توسعه صنعتی و معدنی و تغییر 
کاربری ها هســتیم.مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان یزد با اشــاره به این که امروز موضوع منابع طبیعی 
و محیط زیســت نیازمند وفاق و همدلی و مشارکت آحاد 
جامعه است تصریح کرد: نیاز داریم که در این رابطه ضمن 
شناسایی چالش ها به ارائه راهکارهایی برای حفظ و توسعه 

این بخش بپردازیم.
باقری با اشــاره به این که قریب بــه ۹۰ درصد اراضی 
اســتان مربوط به حوزه منابع طبیعی اســت، افزود: تمام 
۷.۴ میلیــون هکتار از اراضی منابع طبیعی اســتان مورد 
تهدید است که عمدتاً ناشی از دست اندازی های انسانی از 
جمله توسعه معادن و تغییر کاربری هاست.مدیر کل منابع 
طبیعی و آبخیزداری اســتان یزد گفت: هرچند استفاده از 
منابع طبیعی لازمه زیست انسانهاست ولی باید به نحوی 
عمل کنیم که کمترین آسیب  را به منابع طبیعی و محیط 

زیست وارد کنیم.
وی تصریح کرد: امروز نه تنها نیازمند مشــارکت مردم 
برای حفظ منابع طبیعی هســتیم بلکــه باید همکان در 
این زمینه احساس وظیفه کنند.مدیر کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان یزد  با اشاره به نقش تغییرات اقلیمی در 
نابودی منابع طبیعی اســتان، از قرار گرفتن منابع طبیعی 
و محیط زیست کشــور در نقطه بحرانی خبر داد و گفت: 
نیازمنــد افزایش تــاب آوری در این حوزه و ســازگاری با 
تغییرات اقلیمی هســتیم. متأســفانه به دنبــال تغییرات 
اقلیمی شاهد تاثیر عواملی مانند فرونشست، خشکسالی و 
آفات در تاغ زارهای استان هستیم که لازم است با اقداماتی 
مانند انجام کشت های برنامه ریزی و حتی تغییر قوانین در 

جهت حفظ این منابع اهتمام ورزیم.
وی با اشــاره به کاهش ۴۷ درصدی بارندگی های سال 
جاری در اســتان یزد، اظهار کرد: سال آینده، سال سختی 
برای منابع طبیعی اســتان خواهد بــود لذا نیازمند اتخاذ 
تدابیر لازم و برنامه ریزی برای جلوگیری از ایجاد ناترازی  در 
این حوزه از هم اکنون هستیم.مدیر کل منابع طبیعی استان 
در بخش دیگری از سخنانش مهمترین نیاز توسعه کمربند 
ســبز شهر یزد را که تاکنون ۳۰۰ هکتار از یک هزار هکتار 
آن اجرایی شده، تخصیص سهم پساب شهر یزد دانست و 
گفت: برای تکمیل کمربند ســبز نیازمند افزودن ۲۰ لیتر 
در ثانیه پســاب شــهر، به ۳۰ لیتر بر ثانیه آبِ در اختیار 
منابع طبیعی هستیم.وی همچنین به قطع رویش گیاهانی 
مانند بنه در برخی مناطق جنگل های خاتم به دلیل فشار 
مازاد چرای دام اشاره و اظهار کرد: تلاش می کنیم از طریق 
اجرای طرح ترســیب کربن در این منطقه و کشت زراعی 
آنغوزه تلخ و گیاهان کم آبخواه دیگری مانند گل محمدی، 
جوامع محلی را از حوزه دامپروری به کشت این محصولات 
سوق دهیم تا ضمن ایجاد اشتغال و درآمدزایی راحتتر برای 

مردم، فشار چرای دام بر جنگل را کاهش دهیم.
وی در ادامه اســتان یزد را با توجه به رویش ۱۰ درصد 
از گونه های گیاهان دارویی جزو اســتان های با تنوع بالا از 
ایــن حیث خواند و گفت: البته گونه های کم آبخواه آنغوزه 
تلخ و آنغوزه شیرین به لحاظ اقتصادی مورد اهتمام منابع 
طبیعی اســتان است که هم اکنون بیش از ۳۰۰ هکتار از 
مراتع اســتان در قالب طرح ترسیب کربن زیر کشت این 
گونه هاســت.باقری با اشاره به ۹۰۰ هکتار کانون فرسایش 
بادی و ۱.۹ میلیون هکتار اراضی تحت تأثیر آن در استان، 
اظهار کرد: مهمترین کانون ها در دشت یزد - اردکان است 
که منابع طبیعی با کاشــت ۶۲ هزار هکتار از این عرصه ها 
اقدام به جنگل کاری کرده، ولی با توجه به کاهش اعتبارات 
در ســال های بعد، هم اکنون بــر اقتصادی کردن طرح ها، 
استفاده از مســئولیت اجتماعی دســتگاه های تأثیرگذار 
در تخریــب منابع طبیعی و اســتفاده از جوامع محلی با 

توانمندسازی آنها تأکید داریم.
وی بــر لزوم رعایت خط قرمزهای منابع طبیعی تأکید 
کــرد و به اختصاص حدود ۲۰۰ تــا ۳۰۰ هکتار از اراضی 
منابع طبیعی اســتان به طرح های مســکن بــدون اخذ 
موافقت منابع طبیعی اشاره کرد و افزود: هرچند با توجه به 
استعلام هایی که توسط معادن از منابع طبیعی شده، تنها 
کمتر از یک درصد منجر به موافقت منابع طبیعی شــده 
ولی گاه به دلیل تسهیل قوانین، این مخالفت ها در نهایت 
به موافقت دســتگاه های مربوطه ختم شده است.باقری از 
صدور ۲۲۱ مورد پروانه کشف به مساحت ۲۶۲ هزار و ۳۹۳ 
هکتار، دو هزار و ۳۸۳ مورد گواهی کشف و همچنین ۷۳۳ 
مورد پروانه بهره برداری به مســاحت ۳۸۰ هزار هکتار در 
استان خبر داد و اظهار کرد: هم اکنون یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار هکتار وسعت محدوده های بلوکه شده سازمان صنعت 
و معدن اســتان اســت که جزء چالش های آینده استان 
محسوب می شود و معتقدیم سازمان صمت باید عرصه های 
بلوکه شده بلااســتفاده را به منابع طبیعی بازگرداند تا در 
جهت توسعه منابع طبیعی استان مورد استفاده قرار گیرد.

کاهش سطح آب های زیرزمینی
 از اصلی ترین چالش های مازندران

 کاهش سطح آب های زیرزمینی به دلیل برداشت های 
بی رویه و مدیریت نامناسب از اصلی ترین چالش های استان 

مازندران است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، عبدالله درزی، عضو 
هیأت علمی دانشگاه علوم کشاورزی و منابع طبیعی ساری 
در نشست علمی – تخصصی با موضوع »تعادل بخشی منابع 
آب زیرزمینــی: چالش ها و راهکارها« در ســاری، گفت: 
کاهش ســطح آب های زیرزمینی به دلیل برداشــت های 
بی رویه و مدیریت نامناسب از اصلی ترین چالش های استان 

مازندران است.
او افزود: یکی از راهکار های مطرح شده در این نشست، 
اســتفاده از فناوری های نوین برای پایش و مدیریت منابع 
آب زیرزمینی است. به عنوان نمونه، سیستم های هوشمند 
می توانند تأثیر چشــمگیری در کنتــرل و بهبود وضعیت 

منابع آبی داشته باشند.
درزی همچنیــن به ســند امنیت ملی غذایی کشــور 
اشــاره کرد و گفت: بر اساس این سند که در سال ۱۴۰۲ 
تصویب و ابلاغ شد، باید تا افق ۱۴۱۱، مصرف آب را حدود 
۳۰ میلیارد متر مکعب کاهــش دهیم. این هدف نیازمند 

برنامه ریزی و اجرای دقیق راهکار های عملی است.

یزد

مازندران
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موزهجیرفتباوجودوعدههادرپنج
دولت،اندرخمیککوچهماندهوخبری

ازساختآننیست.
تمدن باستانی جیرفت، که به عنوان یکی 
از قدیمی ترین تمدن های شناخته شده جهان 
محسوب می شود که گنجینه ای بی نظیر از 
آثــار تاریخی و فرهنگی را در دل خود جای 
داده اســت. از زمان کشف آثار ارزشمند این 
تمدن در منطقه هلیل رود، ساخت موزه ای 
برای نگهداری و نمایش این آثار در دســتور 
کار قرار گرفت؛ اما اکنون پس از گذشت بیش 
از دو دهــه از طرح این ایده، موزه منطقه ای 
جیرفت همچنان در وضعیت نیمه تمام قرار 
دارد و وعده های مکرر مسئولان برای تکمیل 

آن، هنوز به نتیجه نرسیده است.
در ایــن گــزارش، به بررســی ســابقه 
پیش رو،  چالش هــای  مــوزه،  کلنگ زنــی 
وعده های محقق نشده و ضرورت احداث این 

موزه پرداخته ایم.
۱۳۸۳؛آغازایدهاحداثموزه

در پی کشــف آثار تاریخی منطقه هلیل 
رود، که نشان دهنده تمدنی کهن و پیشرفته 
بود، دولت وقت تصمیم گرفــت موزه ای را 
برای نگهداری این آثــار در جیرفت احداث 
کند. در مردادماه ۱۳۸۳، احداث این موزه در 
مصوبات دولت قرار گرفت و اولین وعده های 

مسئولان برای اجرای این طرح داده شد.
۱۳۸۴؛وعدهآغازعملیاتاجرایی

مسئولان سازمان میراث فرهنگی در سال 
۱۳۸۴ اعلام کردند که مراحل اولیه احداث 
موزه آغاز شده و اعتبار لازم برای این پروژه 
تأمین شده است؛ اما در عمل، اقدامی جدی 

در این زمینه صورت نگرفت.
۱۳۸۷؛کلنگزنیموزه

پس از تأخیرهای متعدد، کلنگ احداث 
موزه منطقــه ای جیرفت در ســال ۱۳۸۷ 
به زمین زده شــد. این موزه قرار بود ظرف 
چند ســال به بهره برداری برســد و میزبان 
گنجینه های ارزشمند تمدن جیرفت باشد، 
اما در سال های بعد، به دلیل مشکلات مالی و 
کمبود بودجه، روند ساخت این موزه متوقف 

شد.
۱۳۹۴؛احیایردیفبودجه
پساز۱۲سالبلاتکلیفی

در ســال ۱۳۹۴، اعلام شد که بودجه ای 
بــرای احداث موزه جیرفــت در نظر گرفته 
شده و این پروژه از بلاتکلیفی خارج خواهد 
شد. با این حال، به رغم تصویب بودجه، کار 
قابل توجهی در جهت تکمیــل پروژه انجام 

نشد.
۱۴۰۱؛پیشرفت۱۱درصدی

پساز۱۵سال!
در سال ۱۴۰۱، مسئولان میراث فرهنگی 
استان کرمان اعلام کردند که موزه جیرفت 
پس از ۱۵ ســال، تنها ۱۱ درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته اســت. این آمار نشان دهنده 

کندی شدید در اجرای این پروژه بود.
۱۴۰۳؛وعدههایجدید
برایتخصیصاعتبار

در ســال جاری، احمد بلندنظر، فرماندار 
وقت جیرفت، از اختصاص ۵۰۰ میلیارد ریال 
برای ادامه روند ساخت موزه خبر داد و گفت 
که قرار است ســرعت اجرای پروژه افزایش 
یابد؛ با این حال، تجربه گذشته نشان داده که 
بسیاری از وعده های مشابه، عملی نشده اند 
و تکمیل این موزه همچنــان در هاله ای از 
ابهام قــرار دارد. در همین حال دو روز قبل 
وزیر میراث فرهنگی پس از بازدید از مراحل 
ساخت موزه گفته است که تکمیل این موزه 

نیاز به بودجه دارد.
دلایلتأخیردرتکمیلموزه

محمد حسنی، فعال میراث فرهنگی در 
گفتگو با مهر می گوید: مهم ترین دلیل تأخیر 
در ساخت موزه جیرفت، عدم تأمین بودجه 
کافی است؛ هرچند که در دوره های مختلف 
وعده هایی برای تأمین منابع مالی داده شده، 
اما اعتبارات تخصیص یافته کافی نبوده و این 

پروژه بارها متوقف شده است.
وی می افزاید: نبــود همکاری مؤثر میان 
ســازمان میراث فرهنگی، استانداری کرمان 
و ســایر دســتگاه های اجرایی، روند ساخت 
موزه را با مشکلات جدی مواجه کرده است. 
و  ناهماهنگ  همچنین تصمیم گیری هــای 
نبود مدیریت یکپارچه، باعث کندی پیشرفت 
این پروژه شده اســت.وی ادامه می دهد: در 
سال های گذشته، تغییرات مداوم در مدیریت 
سازمان میراث فرهنگی و استانداری کرمان، 
موجب شــده که ســاخت موزه جیرفت در 
برخــی دوره ها از اولویت خارج شــود و هر 
بار کــه مدیران جدیدی منصوب شــده اند، 
روند کار دچار وقفه شــده و وعده های قبلی 

عملی نشده اند.وی می گوید: تورم و افزایش 
هزینه های ســاخت و ســاز، یکــی دیگر از 
عواملی است که تکمیل این موزه را دشوارتر 
کرده است؛ برآوردهای اولیه نشان می داد که 
تکمیل این موزه به اعتباری در حدود ۷ هزار 
میلیارد ریال نیاز دارد، اما با افزایش قیمت ها، 

این رقم احتمالاً چند برابر شده است.
محمد ابراهیمی، فعال فرهنگی اســتان 
کرمــان نیز در خصوص ضرورت احداث این 
موزه به خبرنگار مهر می گوید: تمدن جیرفت 
یکی از کهن ترین تمدن های شناخته شده در 
ایران و جهان است و آثار کشف شده در این 
منطقه، از جمله سفالینه های منحصر به فرد، 
الواح گلی با خط ناشــناخته و مجسمه های 
جهانــی هســتند. ارزش  دارای  ســنگی، 
وی بــا بیان اینکه ســاخت موزه ای مجهز و 
استاندارد، برای حفاظت از این آثار ضروری 
است می افزاید: طبق اعلام مسئولان میراث 
فرهنگی، بسیاری از آثار تاریخی جیرفت در 
موزه های مختلف ایــران و جهان نگهداری 
می شوند و در صورت تکمیل موزه جیرفت، 
امکان بازگرداندن این آثار ارزشمند به محل 

اصلی خود فراهم خواهد شد.
ابراهیمی، می گوید: موزه جیرفت می تواند 
به عنــوان یکــی از مهم تریــن جاذبه های 
گردشگری جنوب شرق ایران شناخته شودو 
بــا تکمیل این موزه، گردشــگران داخلی و 
خارجی بیشــتری به جیرفت سفر خواهند 
کرد که این امر تأثیر مثبتی بر اقتصاد منطقه 
خواهد داشــت.وی ادامه می دهــد: احداث 
مــوزه ای اســتاندارد در جیرفــت، می تواند 
زمینه ای برای تحقیقات علمی و پژوهشــی 
در حوزه باستان شناسی فراهم کند، زیرا این 
موزه می تواند محلی برای مطالعات تخصصی 
و نمایش دســتاوردهای علمی درباره تمدن 

جیرفت باشد.
چهبایدکرد؟

دولــت باید تأمیــن بودجــه لازم برای 
تکمیل موزه جیرفت را در اولویت قرار دهد. 
تخصیص منابع مالی پایــدار و برنامه ریزی 
دقیق بــرای هزینه کــرد آن، می تواند روند 
اجرای پروژه را ســرعت ببخشد.با توجه به 
اهمیت موزه جیرفت، می تــوان از ظرفیت 
ســرمایه گذاران بخش خصوصــی و حتی 
حمایت های بین المللی برای تأمین بخشی از 
هزینه های این پروژه استفاده کرد و مشارکت 
شــرکت های خصوصی در تأمیــن اعتبار از 
طریق مســئولیت های اجتماعــی، می تواند 

گامی مهم در تکمیل این پروژه باشد.
ضروری اســت که نهادهــای نظارتی، بر 
اجرای این پروژه نظارت دقیق داشته باشند 
و در صورت ادامه تأخیرها، مسئولان پاسخگو 

باشند.
 همچنین شــفافیت در رونــد اجرایی و 
ارائه گزارش های منظم بــه مردم، می تواند 
اعتماد عمومی را افزایش دهد.موزه منطقه ای 
جیرفت، که قرار بــود نماد تمدن کهن این 
منطقه باشــد، پــس از دو دهه همچنان در 

وضعیت نیمه تمام باقی مانده است. 
تاکنون  مســئولان  مکــرر  وعده هــای 
نتیجه ای نداشــته و این میراث ارزشــمند، 
همچنان در انتظار تحقق وعده هاست. تأمین 
بودجه پایدار، همکاری میان نهادهای اجرایی 
و نظارت دقیــق بر روند پیشــرفت پروژه، 
می توانــد به تحقق این هــدف کمک کند.
با توجــه به قدمت تاریخی و اهمیت جهانی 
تمدن جیرفت، تکمیل این موزه باید به عنوان 
یک اولویت ملی در نظر گرفته شــود تا این 
گنجینه ارزشــمند، در معرض دید جهانیان 

قرار گیرد.

مدیرعاملشــرکتآبمنطقهای
فارسبااشــارهبهبارشهایمناسب
روزهایاخیر،حالســدهایاستانرا
کمیبهترتوصیفودرعینحالتاکید
کرد:باوجودبارشهایاخیر،هنوز۶۰
درصدمخازنسدهایفارسخالیاست
لذامصرفبهینهومدیریتمصرفآب
دربخشهایمختلفبهویژهکشاورزی
وشــرب،یکالزاموضرورتبهشمار

میرود.
سیاوش بدری با اشاره به اینکه هم اینک 
۹ ســد استان در دســت بهره برداری است، 
گفت: حجم کل مخازن ســدهای در دست 
بهره برداری فارس ۲ میلیارد و ۳۹۶ میلیون 
مترمکعب اســت.بدری ادامه داد: به استناد 
آخرین اطلاعات آماری ثبت شــده تا صبح 
روز یکشنبه ۱۹ اسفندماه جاری، حجم کل 
آب موجود در مخازن سدها، به یک میلیارد 
و ۱۶۳ میلیون و ۴۲۴ هزار مترمکعب رسیده 
است. به گزارش ایلنا، رئیس هیات مدیره آب 

منطقه ای فارس با بیان اینکه ۴۸۹ میلیون 
مترمکعب از کل حجم مخازن سدهای این 
اســتان، حجم مرده و پایداری سد محسوب 
می شود، گفت: براین اساس حجم آب مفید 
موجود در مخازن ســدهای فــارس حدود 
۶۹۴ میلیون مترمکعب است.وی با اشاره به 

افزایش درصد حجم کل آب موجود سدهای 
فارس نســبت به حجم کل مخازن در چند 
روز گذشــته، این را نزدیک ۴۰ درصد اعلام 
کرد یعنی ۶۰ درصد حجم کل ذخیر سدها 
خالی از آب است و اضافه کرد: درصد حجم 
آب مفید موجود در سدهای فارس نسبت به 

حجم مفید مخازن ۲۸ درصد است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای فارس 
گفت: حجم کل آب موجود در مخزن ســد 
درودزن حــدود ۵۸۱ میلیــون مترمکعب 
و حجــم آب قابــل اســتفاده آن حــدود 
۲۵۱میلیون مترمکعب اســت که نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته کمی کاهش نشان 

می دهد.
بدری حجم آب موجود در مخزن ســد 
سلمان فارســی را ۴۱۸ میلیون مترمکعب 
اعلام و اضافه کرد: حجم آب قابل اســتفاده 
این سد ۳۴۸ میلیون مترمکعب است.رئیس 
هیئت مدیره آب منطقه ای فارس با اشاره به 
اینکه بارش های اخیر در این استان مناسب 
و بر منابع آب ســطحی و زیرزمینی اثرگذار 
بوده است، گفت: همچنان وضعیت منابع آبی 
به ویژه منابع زیرزمینی، مطلوب نیست و به 
شدت نیازمند مدیریت مصرف و بهینه سازی 
شیوه های مصرف آب در بخش های مختلف 

هستیم.

و اقتصــاد کمیســیون رئیــس
اسلامیشهر شــورای سرمایهگذاری
شــیرازبابیاناینکهبایدبرایحفظ
گفت: اندیشید، چاره شــیراز اوقات
توسعه قربانی شیراز تاریخی باغهای

ناپایدارشدهاند.
علیرضا اسکندری در نطق پیش از دستور 
صحن علنی شــورای اسلامی شهر شیراز با 
اشــاره به اینکه حفظ باغات شیراز، نه  تنها 
در آینده این شــهر، بلکه آینده زیست بوم و 
هویت فرهنگی آن را تهدید می کند، گفت: 
در ۲۰ ســال گذشته، بســیاری از باغ های 
تاریخی شیراز قربانی توسعه ناپایدار شده اند. 

وی افــزود: تغییــر کاربری هــای بی رویه، 
ساخت وســازهای غیرمجاز و بی توجهی به 
ارزش های زیست محیطی، شیراز را از »شهر 
باغ هــا« به شــهری در معــرض موضوعات 

خطرناک تبدیل کرده است.
عضو شورای اسلامی شهر شیراز، افزایش 
دمای شــهری، کاهش کیفیت هوا، بحران 
آب و از بین رفتن زیست بوم های طبیعی که 
هویت و آرامش این شهر را شکل داده اند را 
از نتایج تغییر کاربری باغات دانست و افزود: 
شهرهای سبز، شهرهای پایدار را می سازند و 
جهان امروز به سمت بازسازی فضاهای سبز 

حرکت کرده است.

اســکندری تصریــح کرد: نیویــورک، با 
پــروژه »High Line«، ریل های متروکه 
را بــه باغی معلــق تبدیل کرده و ســالانه 
میلیون ها گردشــگر جذب می کند؛ پاریس، 
تا ســال ۲۰۳۰ برنامه ای برای تبدیل تمام 
ســاختمان های مهم به بناهای ســبز دارد؛ 
سنگاپور، به »شــهر در باغ« معروف است و 
بیش از ۵۰ درصد مســاحت آن را پوشش 
گیاهی تشکیل می دهد. اگر جهان به سمت 
توســعه پایدار پیش می رود، چرا ما باید در 

جهت تخریب گام برداریم؟
وی رســانه ها را صدای باغ های شــیراز 
دانســت و بیان کــرد: نقش رســانه ها در 
حفــظ باغات از همیشــه پررنگ تر اســت. 
رســانه می تواند این بحران را به مســئله ای 
عمومی تبدیــل کــرده و با آگاهی بخشــی، 
 مردم و مســئولان را به مسئولیت خود آگاه

 کنند.
اســکندری اظهار کرد: توقــف تخریب 
و تلاش برای احیاء باغ های شــیراز و انجام 
نظارت های سخت افزاری و نرم افزاری، تشویق 
سرمایه گذاران به ایجاد پروژه های گردشگری 
پایــدار در باغ ها، به جای ساخت وســازهای 
مخــرب، آمــوزش عمومی دربــاره اهمیت 
باغ های تاریخی شــیراز و نقــش آن ها در 
کیفیت زندگی شهری و حمایت از ابتکارات 
شهری برای توســعه فضاهای سبز و حفظ 

زیســت بوم شیراز و پشــتیبانی همه جانبه 
مدیریت شــهری از باغداران از پیشنهاداتی 
است که می توان برای حفاظت از باغات این 

کلان شهر به کار بست.
وی با بیان اینکه نباید شــیراز را از دست 
دهیم، گفت: حفظ باغ های شــیراز، نه یک 
انتخــاب، بلکه یک وظیفه اســت. اگر امروز 
ســکوت کنیم، فردا این شــهر را بی هویت، 

بی روح و بی باغ خواهیم یافت.
رئیس کمیسیون اقتصاد و سرمایه گذاری 
شورای اسلامی شهر شیراز افزود: ما با پویش 
»برای باغ های شــیراز« تنها در مورد چند 
درخت صحبت نمی کنیم، بلکه درباره آینده 
یک تمدن و ســبک زندگی پایــدار حرف 
می زنیم.اسکندری با بیان اینکه شیراز بدون 
باغ، دیگر شیراز نیست، گفت: اگر امروز برای 
حفظ باغات شــیراز چاره نیندیشــیم، فردا 
بسیار دیر خواهد بود و این شهر با باغ هایش 
معنا پیدا می کند. شــیراز، تنها یک شــهر 
نیست بلکه یک هویت، یک خاطره جمعی 
و یک تمدن زنده اســت. از سعدی تا حافظ، 
از نارنجستان قوام تا باغ ارم، از عطر بهارنارنج 
تا سایه درختان کهنسال باغ های قصردشت، 
همه و همه نشــان از پیوند عمیق این شهر 
با طبیعت دارد، اما ایــن میراث گرانبها، در 
ســکوتی تلخ، طی ســالیان در حال از بین 

رفتن است.

افتتاحی که هرگز محقق نشد

موزه  جیرفت؛ ۵ دولت، یک رؤیا 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان اعلام کرد

۶۰ درصد مخازن سدهای فارس هنوز خالی است

باغ های تاریخی شیراز قربانی توسعه ناپایدار شده اند


